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معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و 
پرورش خبر داد

پرداخت 30  درصد پاداش فرهنگیان 
بازنشسته تا  امروز

معاون برنامه ریزی و توســعه منابــع وزارت آموزش 
و پــرورش ضمن عذرخواهــی از تاخیر در پرداخت  
پاداش پایان خدمت بازنشســتگان ســال ۱۴۰۱، از 
پرداخــت ۳۰ درصد پاداش تا روز چهارشــنبه خبر 
داد و گفــت: امیــد داریم بقیه پاداش نیــز تا پایان 
ســال ۱۴۰۲ پرداخت شــود.علی فرهــادی  ضمن 
عذرخواهی از تاخیر در پرداخت پاداش پایان خدمت 
بازنشستگان سال ۱۴۰۱، تاخیر در پاداش را بخاطر 
تامین منابع  بیان کرد و افزود: خوشبختانه همکاران 
ما در ســازمان برنامه و بودجه رویکرد مثبتی نسبت 
به فرهنگیان دارند و با تلاش آنها و پیگیری مجدد به 
محض تامین منابع باقی مانده، پاداش پایان خدمت 
بازنشستگان واریز خواهد شد.معاون توسعه مدیریت 
و منابع، رتبه بندی را یک مســیر در جریان دانست 
و افزود: معلمان تازه استخدام شده، فارغ التحصیلان 
دانشــگاه فرهنگیان و ... بنا بر شایســتگی هایی که 
کسب کرده اند، در مسیر رتبه بندی قرار گرفته اند و 
نیز تمام اعتراضات بررســی شده و احکام جدیدشان 
صادر شــده اســت.وی در خصوص توزیع شــیر در 
مــدارس نیز تصریح کرد: این امر، مورد تاکید رئیس 
جمهور بود که دستورات ویژه ای داده اند؛ چون طرح 
چندین ســال متوقف بود، نظام تولید شیر برای این 
حجم از تولید آمادگی نداشت. هم اکنون ۲۱ استان 
قرارداد صد در صدی با کارخانه ها بسته اند و فرآیند 
توزیع آغاز شــده اســت.فرهادی ادامه داد: تا پایان 
آذرماه این استان ها، کامل به توزیع شیر در مدارس 
ابتدایی خواهند پرداخت و با توجه به اینکه باید این 
شیرها با پروتکل های خاص وزارت بهداشت و فرادما 
تهیه شــوند و نیاز است پس از بسته بندی به مدت 
دو هفته در محیطی نگه داری شوند که قدری تاخیر 

به خاطر این مسائل بوده است.

آلودگی هوا از تذکر گذشته است
رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شــورای شــهر 
تهران نســبت به وظایف مدیران در موضوع آلودگی 
هوا گلایه کــرد و گفت: موضوع آلودگی هوا از تذکر 
گذشته است.نرجس سلیمانی گفت: موضوع آلودگی 
هوا از تذکر گذشته اســت و مدیران باید به وظایف 
خود در این زمینه عمل کنند.وی با اشاره به جهش 
قیمت مســکن در تهران و رواج پدیده ای به نام بی 
ســرپناهی شــهروندانی که با وجود سلامت کامل و 
اشتغال دسترســی به سرپناه ندارند، افزود: در فصل 
زمســتان فضای گرمخانه ها  برای سکونت این افراد 
مناســب نیســت، به گرمخانه ها  مراجعه نمی کنند؛ 
لذا ضرورت دارد که شهرداری با همکاری مؤسسات 
خیریه برای اسکان این شــهروندان که بیش از سه 
سال ســابقه ســکونت در تهران دارند، اقدام کند و 
مســاجد و تکایا نیز در این زمینــه به وظایف خود 

عمل کنند.

امیدواریم در نیروگاه البرز مازوت 
سوزی نشود

رئیس شورای اســلامی شهر تهران با اشاره به این که 
ســوزاندن مازوت با توجه به نزدیکــی البرز به تهران 
می تواند در آلایندگی تهران تاثیرگذار باشــد، گفت: 
امیدواریم امســال در نیروگاه البرز مازوت ســوزانده 
نشود.مهدی چمران در تشــریح دستور جلسه امروز 
شورا گفت: در ابتدا نطق پیش از دستور یکی از اعضای 
شورا قرائت خواهد شد و بعد از آن گزارش صورت های 
مالی توســط خزانــه دار ارائه خواهد شــد. همچنین 
گزارش های تفصیلی تبصره های برنامه و بودجه نیز در 
جلسه امروز شورای شهر تهران قرائت خواهد شد.وی 
در پاسخ به سوالی در خصوص موضوع آلودگی هوای 
تهران اظهار کرد: تصور می کنم صحبت  کردن در این 
مورد شاید بی جا باشــد نگرانم تکرار صحبت در این 
خصوص موجب عادی شدن آن شود اما این که در این 
حوزه هشدار داده شــود قطعا موثر خواهد بود.رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: در جلسه گذشته 
رئیس کمیسیون محیط زیست شورا تذکری در مورد 
سوخت نیروگاه ها و استفاده از مازوت ارائه کردند؛ اما 
پس از آن دستگاه های مرتبط اعلام کردند که مازوت 
سوزانده نمی شود اما در استان های دیگر به جز تهران 
در هنگام کمبود ســوخت مازوت می سوزانند.چمران 
در ادامه گفت: امیدواریم امســال طوری برنامه  ریزی 
شود که در استان البرز هم مازوت سوزانده نشود چرا 
که با توجه به نزدیکی البرز با تهران این اقدام بر روی 
آلایندگی هوای تهران تاثیر می گذارد. این تاثیر حتی 
اگر کم هم باشد برای ما مهم است. در همین راستا با 
مســئول پالایشگاه ها صحبت داشتیم و با وزیر هم در 
این خصوص صحبت می کنیم. از ســوی دیگر تلاش 
می کنیــم دعوتی از وزیر نفت برای حضور در شــورا 
داشته باشیم تا در مورد مسائل مختلف صحبت کنیم.

نمایش آنلاین اطلاعات مسافران 
مترو در مانیتور ایستگاه

دوشــنبه تصویری از دوربین مداربســته قطارشهری 
مشهد منتشر شــد که دارای قابلیت شناسایی چهره 
افراد بود.خبرآنلاین نوشت: پیگیری ها نشان می دهد 
که این دوربین ها صرفا تصویر افراد را نشــان می داد 
و قابلیت شناســایی افراد )مشــخصات( را ندارد.این 
دوربین ها ظاهرا ۶ماه است که در راه آهن مشهد و یک 
ماه اســت که در فرودگاه نصب شده است.نصب این 
دوربین ها و مانیتورها به منظور بازدارندگی امنیتی در 
مشهد آغاز شده است؛ باتوجه به اتفاقات تروریستی در 
برخی شــهرهای کشور این اتفاق می تواند به برقراری 

امنیت در محل های مهم شهر کمک کند.

حاشیه

تشکل های غیر دولتی قابلیت مدنی 
برای حل مسائل جامعه

دکتر زهرا نژادبهرام _ تشــکل های غیر دولتی یا 
ســمن ها  همان ســازمان های مردم نهاد هستند که با 
اســامی اختصاری ان جی او  از گذشته دور تاکنون در 
پی حل مسائل اجتماعی کشور هستند؛ آنها با نگاهی 
متفاوت ، تلاش دارند مسائل کشور را حل کنند  . آنها 
نقطه کانونی برای مشــارکت جویی و مشارکت طلبی 
مردم هستند؛ این نهادها فرصتی استثنایی برای مردمی 
اســت که دغدغه حل مســائل جامعه برای آنها جدی  
است.حفظ این تشکل ها ، تقویت ، باور پذیری عمومی 
، باور پذیری حاکمیتی از نقاط اساســی برای فعالیت 
آنهاســت؛ آنها به دور از دغدغه  های سیاسی بنای حل 
مســائلی را دارند که دولت ها به دلایل گوناگون نسبت 
به آنها بی تفاوت، با محدودیت منابع یا توان حل آنها را 
به دلیل گستردگی و شدت  ندارند  . آنها وجدان بیدار 
جامعه برای دوام و بقا هستند  .  سابقه این نوع سازمانها 
درایران به شــکل مدرن تحت عنوان ان جی او از دهه 

هفتاد شمسی قابل مشاهده است.
این سازمان ها با رویکرد حل مسائل اجتماعی به صورت 
داوطلبانه بدون وابستگی سیاسی و انتفاع و کسب سود 
تلاششون حل مشکلات و مسائل جامعه است؛ آنها بر 
آمده از  نوعی مســوولیت اجتماعی هستند که معمولا 
با اتکا به  ســه عنصر انگیزشی : انسان دوستانه یا نوع 
دوستی، ابتلا فردی به مشکل یا ابتلاء یکی از نزدیکان 

به مشکل شکل گرفته اند.
در فراتحلیلی که بر روی ســازمان های غیر دولتی در 
زمستان ۱۴۰۲ منتشرشده نقش سازمان های مردم نهاد 
در حل انواعی از مسائل اجتماعی در کشور مورد تاکید 
قرار گرفته اســت . برای مثال، درزمینه اعتیاد سالانه  
بیش از 8۰ درصد برنامه های کاهش آسیب و درمان در 
کشور توسط ۲ هزار و ۲7۱ سازمان غیردولتی فعال در 
این زمینه انجام می شــود، که ۳7 درصد در برنامه های 
پیشــگیری، 5۶ درصد در درمان و 7 درصد در کاهش 
آســیب ها نقش دارند. طبق آخرین آمار، تقریباً ۱۰۰ 
ســازمان غیردولتی به طور خــاص برای کمک به حل 
چالش های رو به رشــد معتادان در حال کار هستند. 
بزرگ ترین ســازمان غیردولتی درزمینه اعتیاد، سمن 
»تولد دوباره« اســت که عمدتاً برپیشــگیری و درمان 
سوءمصرف مواد مخدر، کاهش آسیب و کاهش تقاضای 

مواد مخدر تمرکز دارد.
 در مــورد محیط زیســت نیــز تعــداد تشــکل های 
زیســت محیطی در کشور 89۱ مورد اســت . دو هزار 
ســمن در حوزه زنان و خانواده در کشور فعالیت دارند 
این سازمانهای شکاف دانش محلی و فنی را در تلاش 
برای یافتن راه حل های بلندمدت که به طور گســترده 
توسط گروه های هدف پذیرفته می شوند، پر می کنند. 
به اعتقاد این  پژوهشگران طبق آمارها و شواهد موجود، 
از یکسو شمار و شدت مســائل و آسیبهای اجتماعی 
روزبه روز در کشور افزایش می یابد و نیاز مبرم به یافتن 
راه حلی برای کاهش و مهار آنها احســاس می شــود و 
از ســوی دیگر طبق نتایج سایر کشورها، سازمان های 
مردم نهاد را می توان جزو بهترین راه حل ها و عامل های 
کلیدی در حل و کاهش این مسائل به شمار آورد. لذا از 
آنجا که مسائل اجتماعی  به دلیل گستردگی جمعیت 
و تراکم آن ازیک ســو و پیچیدگی مشکلات اجتماعی 
از ســوی دیگر تصویری متفــاوت از خود را به نمایش 
گذاشته بهره گیری از این ظرفیت فرصتی منحصر به 

فرد است.
به شــرط آنکه مفاهیمی همچون مشــارکت مردم به 
معنای شــراکت در امر برنامه ریزی و اجرا مورد توجه 
قانونگذاران و تصمیم گیران باشد  . اگر مفهوم مشارکت 
صرفا به وقت فراخوان باشد موضوعیت این سازمانها در 
هاله ای از ابهام فرو می رود و مفهومی به نام حل مسئله 
در مشــارکت با دولت به شکلی تزیینی جلوه می کند 
 . تجربه مشــارکت های تزیینی و مشارکت  های واقعی 
برگرفته از نیاز و تقویت نوع دوستی موید این حقیقت 
اســت که وقتی موضوعیت مشارکت معنای واقعی به 
خود می گیرد و مفهوم حضــور در امر نظارت و برنامه 
ریــزی و اجرا را باخود همــراه دارد  درمیان جوانان و 
نوجوانان از یک سو و آحاد مردم از سوی دیگر می تواند 
بستری برای حل مسائل متعدد و متنوع کشوررا در پی 

داشته باشد  .
تشکل های غیر دولتی اگر به معنای شرکای حاکمیت 
برای حل مســئله  های کشور معنا پیدا کند، قادر است 
با جمع آوری منابع مالــی از علاقمندان به انجام امور 
عمومی و تقویت عنصر اعتماد درمیان آنها در بســیار 
ی از مــوارد دولتها را یــاری دهد .  نظارت، دادخواهی 
عمومی ، اجرای ارزان قیمت پروژه  های اجتماعی ، جلب 
همکاری عمومی بخشــی از آورده  های این فعالیت ها 
 اســت. دراین میان شفافیت و پاسخگویی که دو رکن 
اصلی در تشــکلهای غیر دولتی اســت ،آنها را قادرمی 
ســازد اعتماد عمومی را به خود جلب کنند و بستری 
برای باز تولید ســرمایه اجتماعی در راستای انسجام و 

مسوولیت اجتماعی فراهم آورند.
این مهم نیازمند ســازو کارهای موثــر و درعین حال 
قانونمند اســت ، اگر دولتها به تشکلهای غیر دولتی به 
عنوان ابزاری برای برنامه  های خود و مجری رویکردهای 
خود بنگرند؛ هویت و ماهیت این نوع تشــکلها از معنا 
تهی میشود لذا تدارک آیین نامه   هایی که به نوعی آنها 
را در بستر معادلات حاکمیتی – امنیتی وارد کند فضای 
فعالیت اجتماعی را با خدشه همراه می کند.در واقع ایجاد 
شرایط ســهل درامر ثبت و فعالیت این نوع تشکلهای 
در کنار  ایجاد نهادهای برگرفته ازهمین تشکل ها برای 
نظارت در  امر خدمات رسانی این نوع سازمان ها را ارتقا 
می دهد؛ در ســال های گذشته خصوصا در دهه هشتاد 
شمسی کمیسیون ملی از تشکلهای غیر دولتی تشکیل 
شد که درا نتخاباتی دموکراتیک نمایندگان آنها به عنوان 
اعضا کمیته ملی نظارت بر قوانین که منطبق بر مسائل و 

نیازهای کشور باشد شکل گرفت  .
ادامه در صفحه 5

یادداشت

همدلی|  حمیدرضاخالدی: شهردار تهران که 
طی دو ســال پیش بــا طرح  های مختلف مانند 
نهضت ساخت مســکن، فروش متری مسکن، 
ساخت منازل ۲5 تا ۳۰ متری و طرح خانه  های 
اســتطاعات پذیر بارها مدعی شده که می تواند 
همــه تهرانی ها  و بخصوص جوانــان را خانه دار 
کند، این بار در ادعایــی عجیب تر اعلام کرد که 
»کمر قیمت مســکن را خواهد شکست .«. این 
در حالی است که تاکنون نه هیچ یک از منازلی 
که شهرداری مدعی تسهیل در ساخت آن است، 
تحویل شــهروندی شده و نه به خاطر شعارهای 
زیبای وی .، ریالی از قیمت مسکن و روند صعودی 
و نجومی آن کاســته شده اســت .اما این اولین 
باری نیست که شهردار تهران چنین شعارهایی 
را می دهد. وی چند ماه قبل و در یک نشســت 
خبری افزایش قیمت مســکن و اجاره در ایران 
را »سرســام آور« خواند و تأیید کرد که با حداقل 
دســتمزدها اجاره یک مسکن مناسب »آرزو« و 
خرید خانه »فراتر از آرزو« شــده است.»علیرضا 
زاکانی«شــهردار تهــران، روز ۲۰ خرداد در یک 
نشســت خبری گفت: »بدتریــن دوره« در این 
زمینه مربوط به پنج سال اخیر است و همچنین 
خبر داد در دولت ابراهیم رئیسی، قیمت مسکن 
7۰ درصد افزایش داشته است.او همچنین مدعی 
شده در دوره هشت ساله ریاست جمهوری حسن 
روحانی قیمت مســکن »8.7« برابر شده و از هر 
مترمربع ۳ میلیون و 8۰۰ هزار تومان در ســال 
9۲ به ۳۰ میلیون تومان در سال ۱۴۰۰ رسیده 
است.همچنین زاکانی بدون ذکر منبع گفته است 
که متوسط اجاره نشینی در ایران از ۱۲ درصد در 
سال ۱۳۶5 به ۳8 درصد در سال ۱۳99 رسیده 
و در این سال تهران با ۴۳ درصد اجاره نشینی در 
کل کشــور مقام اول را داشته است.این در حالی 
است که مرکز پژوهش های مجلس چند روز قبل، 
با انتشــار گزارشی خبر داد که قیمت مسکن در 
تهران طی پنج سال گذشته 9.5 برابر شده و در 
همین مدت، حداقل دســتمزد تنها شش برابر 
شده اســت .بر اساس این گزارش، قیمت هر متر 
مربع واحد مسکونی در تهران به طور متوسط از 
حدود پنج میلیون تومان در سال ۱۳9۶ به بالای 
۴8 میلیون تومان در سال گذشته رسیده و طی 
همین دوره، حداقل دستمزد کارگری نیز از یک 
میلیــون و ۱۲5 هزار تومان به شــش میلیون و 
7۲5 تومان افزایش یافته است.مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی مبنای محاسبات خود را 
آمارهای بانک مرکزی عنوان کرده است؛ نهادی 
که از آذرماه پارسال بدون ارائه هیچ دلیلی، انتشار 
گزارش هــای ماهانه تغییرات قیمت مســکن و 
اجاره بهــا را متوقف کرده اســت.آخرین گزارش 
بانک مرکزی نشان می دهد آذرماه پارسال قیمت 

هر متر مربع واحد مسکونی در تهران حدود ۴8 
میلیون تومان بوده که نسبت به آذر ۱۴۰۰ حدود 

۴7.5 درصد افزایش داشته است.
واکنش شهردار به اتهام »شهرفروشی« در 

تهران
روز ۱8 خرداد گزارشی از شورای عالی شهرسازی 
درباره عملکرد کمیسیون ماده 5 شهرداری تهران 
در ســال ۱۴۰۱ توسط یکی از رسانه ها  فاش شد 
که حاکی از آن بود این کمیســیون به شــکل 
غیرقانونی و بدون تصویب نهادهای بالادســتی 
مشــغول تراکم فروشی و دادن مجوزهای ساخت 
و ســاز بوده اســت.این گزارش همچنین نشان 
می داد بر خلاف ادعای علیرضا زاکانی، شــهردار 
تهران، و مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران، 
بیشــترین مصوبات این کمیسیون نه به مناطق 
جنوب شهر تهران، بلکه مربوط به »مناطق گران« 
شــهر بوده است.بیش از 5۰ درصد از مصوبات به 
ســاخت و ساز در مناطق یک، سه، چهار و شش 
شــهرداری تهران اختصاص داشته و منطقه یک 
با »7۲ مصوبه« صدرنشــین بوده و این که عمده 
مصوبات کمیسیون ماده 5 به مناطق گران شهر 
تهران تعلق دارد، با ادعای شــهرداری و شــورای 
شهر که گفته اند هدف شان خانه ساختن »برای 
همه مردم« است، تضاد دارد. ضمن آنکه گروهی 
نیز وی را متهم به شــهر فروشی با هدف کسب 
در آمد به هر طریق کرده اند.»محمد ســالاری« 
رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای 
شهر چهارم و پنجم یکی از همین منتقدان است 
که به »همدلی « می گویــد: از دید این مدیران، 
چنانچه املاک و مســتغلات شهرداری تمام شد 
باید هزینه ها  از طریق فروش »هوای « شــهر و با 
رویکرد بارگذاری حداکثری و انبوه – شما بخوانید 
تراکم فروشی- تامین شود. آنها معتقدند حتی اگر 
این شیوه هم جواب هزینه  های سرسام آور شهر 
را نــداد باید از طریق صدور مجوز برای بارگذاری 

روی باغات، زمین  های کشاورزی ، فضاهای سبز 
و زمین  های بکر شــهر که ریه  های تنفسی آن و 
ظرفیت  های زیســتی شهر محســوب می شوند 
بودجه مورد نیاز خود را تامین کنند. و این همان 
سریالی است که طی چند دهه اخیر بر سر تهران 
و به تبع آن گریبانگیر سایر کلانشهرها و شهرهای 
کشور شده است.وی می افزاید: این همان فرآیندی 
است که در دوره قبلی مدیریت شهری اصولگرایان 
دنبال می شــده اســت. گرچه انصافا پروژه  های 
عمرانی زیادی در ســطح شــهر اجرا شد ولی به 
چه قیمنی؟ آن زمان شهرداری تهران بیشترین 
اراضی و مستغلات و املاک را در بین سازمان ها  و 
وزارتخانه ها  در کل کشور داشت. اما برای اجرای این 
پروژه  های بزرگ مقیاس مثل اتوبان  های دوطبقه و 
بزرگراه  های شهری بخش اعظمی از آنها تهاتر شد. 
بعدها هم با افتخار همه جا گفتند که شهرداری 
بزرگترین پروژه  های عمرانی را بدون حمایت دولت 
اجرا کرده است. نتیجه این سیاست اما تخریب و 
از دســت دادن اراضی باز و ۱۲8 هکتار از باغ  های 
بسیار ارزشــمند تهران بود. باغ   هایی ارزشمند با 
درختانی کهنسال که میراث طبیعی شهر بودند.

با تمام این تفاصیل علیرضا زاکانی در واکنش به 
گزارش فاش شده شورای عالی شهرسازی درباره 
مخالفت با مصوبه ها کمیسیون ماده 5 شهرداری 
به ریاســت خودش، ارسال نامه های این شورا به 
کمیسیون در مخالفت با برخی مصوبه ها و افزایش 
صدور مجوز ساخت و ساز را تأیید کرد گرچه وی 
در عین حال شورای عالی شهرسازی را متهم کرد 
که »سیاست گران سازی و فرسوده سازی شهر« را 

دنبال می کند .
تکذیب پشت تکذیب

در عین حال شهردار تهران اتهام »شهرفروشی« را 
رد کرد و گفت: »اگر تعداد پروانه های ساختمانی 
در شــهر زیاد شود، به معنای شهرفروشی نیست 
بلکه به معنــای راه افتادن چرخه اقتصاد و ایجاد 

رفاه در جامعه است.«شــهرداری تهــران تا بدان 
حد به این هشــدارها بی توجه بوده که در آذر ماه 
۱۴۰۱ دفتر »نظارت بر طرح های توسعه و عمران« 
وزارت راه و شهرســازی، در نامــه ای خطــاب به 
دبیر کمسیون ماده 5 تهدید کرده »دستگاه های 
نظارتی« به اقدامات کمیسیون ماده 5 رسیدگی 
خواهنــد کرد.علیرضا زاکانی در نشســت خبری 
خود به گزارش صدور بیشترین مجوز در مناطق 
گران تهران واکنش نداشــت و بــار دیگر اعا کرد 
سیاست شهرداری تحت مدیریت او »ارزان سازی« 
شهر تهران است. گرچه »پیروز حناچی« شهردار 
پیشــین تهران، بعد از اینکه زاکانی وی را متهم 
به گم شــدن ۲۰ هزار میلیارد تومــان در دوران 
مدیریتش کرد، در پاســخ بــه این اتهام گفت: ما 
نمی توانیم بگوییم به دنبال مســکن کم درآمدها 
هستیم بعد بیشترین پروانه ساخت ما در مناطق 
یک، دو، پنج و شــش باشد.کسی که این شعار را 
بدهد و ۴۰ درصد صدور پروانه های شهر در منطقه 
یک باشد یعنی واقعیت را نمی گوید، این مسائل 
کاملاً قابل بررسی است.از این ۲۰ هزار میلیاردی 
که می گویند فساد شهرداری بوده اطلاعی نداریم. 
کسی که ادعا می کند باید با مدارک باشد، یکی دو 
پروژه بود که شــهرداری تهران با آن گیر داشت، 
مانند پروژه بام لند، قرارداد این پروژه برای دوره ما 
نبود.حالا اما شهردار تهران با تکرار دوباره ادعاهای 
خود بار دیگر خبرساز شد و موجی از انتقادها را به 
سوی خود ســرازیر کرد. وی در روزی که معاون 
شهرســازی وی مدعی شــده بود از اســفند ماه 
واگذاری مسکن  های استطاعت پذیر آغاز خواهد 
شد در جمع دانشجویان دانشگاه علامه طباطبایی 
گفت:  در شــهرداری تهران، یک سانت هم شهر 
نمیفروشــیم. وی افزود: می خواهیم کمر قیمت 
مسکن را بشکنیم. وی افزود: در شهرداری تهران، 
یک سانت هم شــهر نمیفروشیم. تاکید می کنم 
تلاش می کنیم تعداد پروانه ســاخت بالا برودنه 
تراکم فروشــی.زاکانی با ذکر اینکه تهران تبدیل 
شــده به مجموعه ای که ۱7 درصــد آن ناپایدار 
است گفت: نوسازی تهران تراکم فروشی نیست، 
در افق طرح جامع تهران باید ده و نیم میلیون نفر 
جمعیت داشه باشد.وی با ذکر اینکه میانگین یک 
متر مسکن در تهران 8۰.7 میلیون است تصریح 
کرد: به دنبال ارزان سازی تهران و در مسکن هم 
به دنبال ارزان ســازی هستیم.  می خواهیم کمر 
قیمت مسکن را بشکنیم.بدین ترتیب شاید بهترین 
قاضی بــرای اثبات ادعاهای شــهردار، گذر زمان 
باشد. زمانی که می تواند بهترین قضاوت را در مورد 
شعارهای زاکانی داشته باشد و نشان دهد که آیا 
وی بالاخره موفق می شود در اقدامی تاریخی»کمر 
قیمت مسکن را بشکند«؟ یا برعکس، قیمت  های 

تصاعدی مسکن، وی را رسوا خواهد کرد .؟

همدلی وعده  های مدیریت شهری را در باره قیمت مسکن پایتخت بررسی می کند: 

وعده هایی که هنوز دور از دسترس است

همدلی| رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر تهران گفت: 
متاسفانه باید اذعان داشت که تمام دولت ها از جمله دولت سیزدهم، 
نتوانسته اند در زمینه مقابله با آلودگی هوا به تمام تکالیفی که در 
بخش های مختلف برایشان تعیین شده است، عمل کنند.»مهدی 
پیرهــادی« درباره آخریــن وضعیت مازوت ســوزی توضیح داد: 
پیگیری های شورا و اظهارات مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست 
به عنوان متولی نظارت بر نوع سوخت مصرفی در واحدهای صنعتی، 
تجاری، منازل و ... نشــان می دهد که در ســطح اســتان تهران 
مازوت ســوزی وجود ندارد، ولی در نیروگاه های برخی استان های 
همجوار، مازوت سوزی انجام می شود که آلودگی ناشی از این اقدام 
در فصول سرد سال با وزش باد به حومه پایتخت منتقل می شود.

عضو شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: براساس اظهارات نماینده 
شرکت ملی پخش و پالایش فرآورده های نفتی در جلسه استانداری، 
دو نیروگاه در خارج از استان تهران در برخی روزها سوخت مازوت 
مصرف می کنند که مازوت ســوزی آنها بر تشدید آلودگی هوا در 
حومه پایتخت تاثیر می گذارد. یکی از این نیروگاه ها در استان البرز 
است که در زمستان سال گذشــته قطعا مازوت سوزی انجام داده 
است و بیم آن می رود که در زمستان امسال هم مازوت سوزی انجام 
دهد و آلایندگی ناشی از آن به حومه پایتخت و بخش هایی از شهر 
تهران منتقل شــود.وی افزود: کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای 
اسلامی در گزارشی تایید کرده است که ۱۴ نیروگاه کشور در برخی 
روزها در فصول سرد سال اقدام به مصرف سوخت مازوت می کنند 
که این مساله در تشدید آلودگی هوا در برخی شهرهای ایران تاثیر 
می گذارد. این نکته در گزارش های مشابهی توسط سازمان بازرسی 
کل کشور و مرکز پژوهش های مجلس نیز تایید شده و شکی نیست 

که در مناطقی از کشورمان، مازوت سوزی در نیروگاه ها انجام می شود 
و مهمترین دلیل آن هم ناترازی در مصرف گاز طبیعی کشور است. 

کوتاهی دولت ها 
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای 
شهر با بیان این که مازوت سوزی در استان تهران انجام نمی شود، 
اما مســائل دیگری سبب شده است که در طول سال های گذشته 
همچنان شاهد تشدید آلودگی هوای پایتخت بخصوص در ایام سرد 
ســال باشیم، اظهار داشت: هیچ کس نمی تواند انکار کند که اهالی 
شهر تهران در بسیاری از روزهای سال، هوای آلوده تنفس می کنند 
و این مساله سلامت عموم شهروندان بخصوص کودکان و سالمندان 
را با مشکل مواجه می کند. پیرهادی ادامه داد: آلودگی هوای تهران 
معضلی اســت که در طول چند دهه گذشته ادامه داشته و قطعا 
در تمام دولت های گذشته در رفع این معضل کوتاهی هایی صورت 
گرفته است. البته دولت سیزدهم تا امروز تلاش کرده است که برخی 
کوتاهی های دولت های قبل را جبران کند؛ به طور مثال، در دولت 
فعلی حمایت مناسبی از شهرداری ها برای توسعه ناوگان حمل ونقل 
عمومی انجام شده است و نهایی شدن قرارداد واردات واگن مترو از 
چین یا برنامه هایی که مدیریت شهری پایتخت برای نوسازی ناوگان 
اتوبوسرانی و برقی سازی تدریجی حمل ونقل عمومی پایتخت دارد، 

بدون همراهی دولت میسر نبوده و نیست. 
شاهد اجرای دستورالعملی جامع برای اسقاط وسایل نقلیه 

فرسوده نیستیم 
عضو شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: متاسفانه باید اذعان داشت 
که تمام دولت ها از جمله دولت سیزدهم، نتوانسته اند در زمینه مقابله 
بــا آلودگی هوا به تمام تکالیفی که در بخش های مختلف برایشــان 

تعیین شده است، عمل کنند. یکی از بارزترین مصادیق در این زمینه 
نیز عقب ماندگی شــدید دولت ها در از رده خــارج کردن خودروها و 
موتورسیکلت های فرسوده است که حتی در دولت کنونی هم تعیین 
تکلیف نشده و همچنان شاهد اجرای دستورالعملی جامعی برای اسقاط 
وسایل نقلیه فرسوده نیستیم، این در حالی است که یکی از منابع اصلی 
تشدیدکننده آلودگی هوای تهران و بسیاری از دیگر کلانشهرها، تردد 
وسایل نقلیه فرسوده است. پیرهادی ادامه داد: بالا بودن مصرف سوخت 
خودروهای داخلی نسبت به استانداردهای جهانی در کنار متوقف شدن 
روند توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی تهران در طول ۱۰ سال اخیر، از 
جمله دیگر عوامل تشدیدکننده آلودگی هوای پایتخت بوده است. در 
کنار این مساله، اجرا نشدن کامل طرح کهاب و سایر تکالیفی که برای 
وزارت نفت و البته سایر وزارتخانه ها در قانون هوای پاک تعریف شده، 
به افزایش آلاینده ها در شهر تهران دامن زده است و در چنین شرایطی، 
مسئولان تمام دستگاه های متولی اجرای قوانین و مقررات مربوط به 
مقابله با آلودگی هوا هستند، وظیفه دارند که در بازه زمانی مشخصی 
به تکالیف قانونی خود عمل کنند. وی در پایان خاطرنشــان کرد: اگر 
دستگاه ها همچنان بخواهند که به اغلب تکالیف خود در زمینه اجرای 
قانون هوای پاک بی توجه باشــند، همان طور که در ایام سرد امسال 
نیز مانند سال های قبل شاهد تشدید آلودگی هوای تهران هستیم، در 

سال های بعد نیز شاهد تداوم این معضل خواهیم بود.

رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر همه را با یک چوب زد

دولت ها در مظان اتهام آلودگی هوا

همدلی| مدیرکل دفتر آموزش دوره دوم متوسطه نظری گفت: 
ماده ۴7 در آیین نامه اجرایی مدرسه مشخص کرده که هر مدیر 
نسبت به شناسایی دانش آموزان بازمانده از تحصیل اقدام کنند 
ضمن اینکه لازم است علل و عوامل بازماندگی از تحصیل نیز در 
سامانه سیدا مشخص شود.»عباس سلطانیان« در مورد معضل 
بازماندگی از تحصیل در بین دانش آموزان توضیح داد: در بحث 
بازماندگی از تحصیل سال گذشته طرحی را آغاز کردیم که یکی 
از مســائل سنوات قبل را حل کرد و آن دسترسی مدیر مدرسه 
به اطلاعات مرتبط با دانش آموزان است. سلطانیان افزود: پیش 
از این مدیر مدرســه نمی دانست که در محدوده خودش دانش 
آموزانی که از مدرسه خارج شده اند آیا در مدرسه دیگری ثبت نام 
کرده اند یا خیر؟ او اظهار کرد: سال قبل در سامانه سیدا امکاناتی 
برای مدیر مدرســه فراهم شد و مدیر می تواند بررسی کند چه 
تعداد از دانش آموزانی که در مدرسه او تحصیل می کنند یا در آن 
منطقه زندگی می کنند، بازمانده از تحصیل هستند. مدیرکل دفتر 
آموزش دوره دوم متوسطه نظری اضافه کرد: برای این موارد، مدیر 
مدرسه، پیگیری کننده تعیین می کند و در سامانه نیز مشخص 

می کند که چه شخصی پیگیری کننده وضعیت دانش آموز است، 
چرا که ماده ۴7 در آیین نامه اجرایی مدرسه مشخص کرده که 
هر مدیر نسبت به شناسایی دانش آموزان بازمانده از تحصیل اقدام 
کنند  ضمن اینکه لازم است علل و عوامل بازماندگی از تحصیل 
نیز در سامانه سیدا مشخص شود. سلطانیان تاکید کرد: یک زمانی 
ممکن است مدیر مدرسه دست به شناسایی بازماندگان بزند و 
بررســی کند که آیا ورود به مسئله یک بازمانده از تحصیل در 
حیطه اختیارات او هست؟ مثلا دانش آموزی یکی دو سال قبل 
ترک تحصیل کرده و مدیر از این موضوع با خبر شده و می خواهد 
او را بــه کلاس درس برگرداند. مدیرکل دفتر آموزش دوره دوم 
متوسطه نظری بیان کرد: در چنین شرایطی مدیر می تواند برای 

دانش آموز کلاس های فوق برنامه برگزار کند و سطح او را به سایر 
دانش آموزان برساند.البته گاهی علت بازماندگی از تحصیل یک 
دانش آموز موارد دیگری اســت؛ دانش آموز در سن ۱۶ سالگی 
اســت، ولی آخرین مدرک تحصیلی وی مربوط به کلاس ششم 
ابتدایی می شــود . او اظهار کرد: مدیر دبیرستان در خصوص این 
فــرد نمی تواند کاری کند و فقط می تواند دانش آموز بازمانده از 
تحصیل را به اداره آموزش و پرورش منطقه معرفی کند و اداره نیز 
بر اساس آخرین مدرک تحصیلی چنین فردی، او را به مدارس 
شبانه، نهضت سوادآموزی و مراکزی که می توانند به چنین فردی 
خدمات آموزشی بدهند، معرفی می کند. سلطانیان بیان کرد: در 
واقع مدیران نقش بسیار مهمی در زمینه دانش آموزان بازمانده 
از تحصیل برعهده دارند و حتی در ســامانه نیز علت بازماندگی 
افراد از تحصیل را مشخص می کنند، فرض کنید در یک منطقه 
علــت بازماندگی از تحصیل کودکان و نوجوانان شــاغل بودن، 
معلولیت، ازدواج زودهنگام، دسترسی سخت به مدرسه و... است 
که در چنین مــواردی راهکارهایی وجود دارد و مثلا می توان از 

آموزش های غیرحضوری استفاده کرد.

مدیران مدارس موظف شدند

شناسایی دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل


